

EDİTÖRDEN

Kıymetli okuyucularımız,

Ortadoğu Araştırmaları Merkezi (ORSAM) tarafından 2009 yılından beri yayımlanmakta olan Ortadoğu Etütleri'nin toplamda yirmi altıncı sayısı olan, Cilt 13 Sayı 2'yi sunmaktan kıvanç duyuyoruz.

Bilindiği üzere dergimiz, daha geniş kitlelere ulaşabilmek için 2020 yılı başından itibaren açık erişim modeline geçmiştir. Geline nokta dergimize gönderilen çalışmalar, internet sayfamızın ve makalelerin görüntülenmesine dair veriler ile Google Scholar tabanlı atıf istatistiklerinin sayısı bu konudaki kararımızın ne kadar isabetli olduğunu göstermiştir. Artarak devam eden ilgiyi karşılamak için yıllık yayın sayımızı ikiden dörde çıkarmamız da karşılık bulmuş ve her sayımıza yoğun talep gelmiştir. Dergimizin önümüzdeki dönemde taranmaya başlayacağını umduğumuz ulusal ve uluslararası indekslerle birlikte bu tevaccühün daha da artacağını öngörmekteyiz. Dolayısıyla artan talebi karşılamak üzere sayılarımızda daha fazla çalışmaya yer verebileceğimizi belirtmek isteriz.

Elinizdeki sayıda (Cilt 13 Sayı 2); üçü İngilizce, ikisi Türkçe ve biri de Arapça olmak üzere toplam 6 makale ve 3 kitap değerlendirmesi bulunmaktadır.

Sayının ilk makalesi Dr. İbrahim Karataş tarafından İngilizce olarak kaleme alınan, “Türkiye'nin Güvenliğinde Bir Teminat unsuru: NATO Antlaşması'nın 5. Maddesi Üzerine Bir Değerlendirme” başlıklı çalışmadır. Makalede, Türkiye'nin Soğuk Savaş döneminde Sovyet tehdidinden korunmak için katıldığı NATO'nun, güncel tehditler karşısındaki koruma sorumluluğu 5. madde üzerinden ele alınarak bir değerlendirmede bulunmaktadır.

İkinci sırada Semiha Karahan tarafından kaleme alınan, “Siyonist Öğretide Vaat Edilmiş Topraklar” başlıklı makale bulunmaktadır. Çalışmada, sosyalist ideolojinin tesiriyle ortaya çıkan ve seküler bir karakter gösteren siyonizmin, kurumsallaşmak için Yahudiliğin “vaat edilmiş topraklar” gibi bir dini argümanı kullanarak tekâmül etmesi konu edilmektedir.

Üçüncü makale ise Yakup Caymazoğlu tarafından kaleme alınan ve Türkiye'de selefiliğin ortaya çıkışını, selefiliğin toplumdaki karşılığını ve devletin selefiliğe karşı pozisyonu ele alan “Türkiye'de Selefi Düşünce ve Yansımaları” başlıklı Arapça çalışmadır.

Doç. Dr. Yenal Ünal tarafından İngilizce olarak kaleme alınan, “Türk Demokrasi Tarihi Araştırmalarına Bir Katkı: Milli Türk Fırkası ve Parti Programının Değerlendirilmesi” başlıklı makale dördüncü sırada yer almaktadır. Makalede, İstanbul’un işgal altında olduğu bir dönemde (1919), mütarekenin işgalci ve kozmopolit iklimi içinde Türkçülük akımını sürdürmek amacıyla kurulan ama dönemin şartları nedeniyle fazla ömürlü olmayan Milli Türk Fırkası konu edilmektedir.

Beşinci sırada Osman Ülker ve Doç. Dr. İbrahim Efe tarafından kaleme alınan “Göç Teolojisi: Kilis Örneğinde Dinin Toplumsal Kabule Etkisinin İncelenmesi” başlıklı makale bulunmaktadır. Çalışmada “ensar”, “muhacir” ve “din kardeşliği” gibi kavramlar üzerinden göç teolojisi irdelenmiş ve Kilis özelinde yapılan değerlendirme ile göçmenlerin kabul edilmesinde dinin rolü ortaya çıkarılmaya çalışılmıştır.

Sayının son makalesi ise Dr. Melek Saral tarafından İngilizce olarak kaleme alınan “Ayaklanma Sonrası Mısır’da Ortaya Çıkan İnsan Hakları Söylemleri” başlıklı çalışmadır. Makalede, 2011’de başlayan Arap Ayaklanmaları sonrası Mısır’daki geçiş sürecinde ortaya çıkan insan hakları söylemleri ve bunların yasal ve siyasi eylemlerde kullanımları analiz edilmiştir.

Bu sayıda üç kitap değerlendirmesi bulunmaktadır. İlki, Dr. Gökhan Çinkara ve Doç. Dr. Selim Kurt’un İngilizce olarak kaleme aldıkları “İsrail Başkonsolosu Ephraim Elrom’un İnfazı” isimli kitaptır. İkinci olarak Ahmet Safa Hüdaverdi’nin değerlendirmesini yaptığı “İngiliz-Arap: İngiltere için Körfez Zenginliği Neden Önemlidir?” başlıklı kitap bulunmaktadır. Son olarak ise Dr. Uğur Matıç’ın değerlendirmesini yaptığı “Uluslararası Siyasette Doğu Akdeniz” isimli kitap yer almaktadır.

Bir sonraki sayımızda buluşmak dileğiyle, iyi okumalar dileriz.

Editör

FOREWORD

Dear Readers,

We are proud to present Volume 13, Issue 2 of the Journal of Middle East Studies. This is the twenty-sixth issue published by the Center for Middle Eastern Studies (ORSAM) since 2009.

As you know, our journal has switched to an open access model since the beginning of 2020 to reach a wider audience. The studies submitted to our journal and the number of views of our website and articles as well as the citation statistics based on Google Scholar are all indicators that show how right this decision was. Increasing the annual number of publications from two to four in order to meet the growing interest has been reciprocated and each of our issues has enjoyed high demand. Once the scanning of our journal in national and international indices is initiated in the upcoming period, we expect this interest to increase even further. We would like to note that we will include more papers in our issues to meet the growing demand.

This issue (Volume 13, Issue 2) contains 6 articles, three in English, two in Turkish and one in Arabic, and 3 book reviews.

The first article in this issue, penned in English by Dr. İbrahim Karataş, is “Analyzing Article 5 of the North Atlantic Treaty as an Assurance of Turkey’s Security”. Based on Article 5, the article discusses and reviews, the protection responsibility of NATO against current threats, which Turkey joined to protect itself from the Soviet threat during the Cold War era.

The second article is “The Promised Land in Zionist Doctrine”, written by Semiha Karahan. This article discusses the evolution of Zionism, which has emerged under the influence of socialist ideology and exhibited a secular character, using a religious argument, namely “the promised land” of Judaism, to institutionalise itself.

The third article is a study in Arabic entitled “Salafî Thought and Its Reflections in Turkey”, written by Yakup Caymazoğlu. It deals with the emergence of Salafism in Turkey, the response to Salafism in the society and the attitude of the State towards Salafism.

The fourth article, entitled “A Contribution of Democracy Research to Turkish History: Evaluation of The National Turkish Party and Its Program”, written in English by Associate Professor Yenal Ünal, examines the National

Turkish Party, which was founded to uphold Turkism in an occupied and cosmopolitan climate of the Armistice at a time when Istanbul was under occupation (1919), but did not last long due to the then existing conditions.

The fifth article, entitled “Theology of Migration: An Investigation of the Effect of Religion on Social Acceptance in the Case of Kilis”, was penned by Osman Ülker and Associate Professor İbrahim Efe. It examines the theology of migration based on concepts such as “Ansar”, “Muhajir” and “religious brotherhood” and aims to uncover the role of religion in the acceptance of immigrants, based on a survey conducted in Kilis.

And the last article in this issue is a study on “Emerging Human Rights Discourses in Post-Uprising Egypt”, authored in English by Dr. Melek Saral. The article analyses the human rights discourses that emerged during the transition process in Egypt after the Arab uprisings that began in 2011 and their use in legal and political actions.

In this issue, you will find three book reviews. The first review, written in English by Dr. Gökhan Çinkara and Associate Professor Selim Kurt, deals with the book “The Assassination of Ephraim Elrom, the Consul General of Israel”. The second is Ahmet Safa Hüdaverdi’s review of the book “AngloArabia: Why Gulf Wealth Matters to Britain?”. And finally, you will find Dr. Uğur Matıç’s review of the book entitled “Eastern Mediterranean in International Politics”.

Hoping to see you again in the next issue, we wish you a good read.

Editor

من المحرر

قراءنا الأعزاء

يسرنا تقديم العدد السادس والعشرون من مجلة دراسات الشرق الأوسط (المجلد 13 العدد 2)، هذه المجلة التي يتم نشرها من مركز دراسات الشرق الأوسط في أنقرة (ORSAM أورسام) منذ عام 2009.

كما هو معروف، ان مجلتنا تحولت إلى نموذج الوصول المفتوح منذ بداية عام 2020 من أجل الوصول إلى جمهور أوسع. في هذه المرحلة، أظهرت الدراسات المرسله إلى مجلتنا، والبيانات المتعلقة بمشاهدة موقعنا على الويب والمقالات، وإحصاءات الاقتباس المستندة إلى الباحث العلمي من Google مدى صحة قرارنا بشأن هذا الموضوع. كما جنينا ثمرة زيادة عدد إصداراتنا السنوية من إثنين إلى أربعة من أجل تلبية الاهتمام المتزايد، حيث ازداد الطلب على كل عدد أصدرناه. نتوقع أن يزداد هذا الطلب أكثر وأكثر مع الفهارس الوطنية والدولية التي نأمل أن تبدأ بمسح مجلتنا ضوئياً في الفترة المقبلة. فذلك، نود أن نذكر أنه يمكننا تضمين المزيد من الدراسات في أعدادنا المقبلة من أجل تلبية الطلب المتزايد.

في هذا العدد (المجلد 13، العدد 2)، هناك ما مجموعه 3 مراجعات للكتب و6 مقالات، ثلاثة منها باللغة الإنجليزية واثنان باللغة التركية وواحدة باللغة العربية.

المقالة الأولى في العدد هي دراسة للدكتور إبراهيم كاراتاش التي كتبها باللغة الإنجليزية بعنوان "تحليل المادة الخامسة لمعاهدة الناتو، هل هي ضمان لأمن تركيا أم لا؟". يتم في المقالة تقييم تطبيق المادة الخامسة من معاهدة الناتو، ومسؤولية حماية الناتو لتركيا تجاه التهديدات الحالية، حيث أن تركيا قد انضمت لحلف الناتو للوقاية من التهديد السوفيتي خلال الحرب الباردة.

ويأتي بعدها مقال بعنوان "الأراضي الموعودة في العقيدة الصهيونية" لسميحة كاراهان. يتم في المقال دراسة تطور الصهيونية باستخدامها حجة دينية مثل "الأرض الموعودة" لليهودية لإضفاء الطابع المؤسسي، بينما كانت الصهيونية قد ظهرت بتأثير الأيديولوجية الاشتراكية وأظهرت طابعاً علمانياً.

أما المقال الثالث فقد كتبه يعقوب جايماز أوغلو باللغة العربية بعنوان "الفكر السلفي وانعكاساته في تركيا" وتناول فيه ظهور السلفية في تركيا، ومدى تقبل المجتمع التركي للسلفية وموقف الدولة تجاه السلفية.

ويأتي المقال الذي كتبه الأستاذ المشارك ينال أونال باللغة الإنجليزية بعنوان "تقييم الحزب الوطني التركي وبرنامجه السياسي: مساهمة في دراسات تاريخ الديمقراطية التركية" في الترتيب الرابع. يركز المقال على الحزب الوطني التركي، الذي تأسس لمواصلة الحركة التركية في المناخ الكوزموبوليتاني والاحتلالي للهدنة خلال الفترة التي كانت فيها اسطنبول تحت الاحتلال (1919)، ولكنه لم يدم طويلاً بسبب ظروف تلك الفترة.

ويأتي في الترتيب الخامس مقال بعنوان "لاهوت الهجرة: دراسة تأثير الدين على القبول الاجتماعي في إنموذج مدينة كيليس" لعثمان أولكر والأستاذ المشارك إبراهيم إيفي. في هذه الدراسة، تمت

دراسة لاهوت الهجرة من خلال مفاهيم مثل "الأنصار" و "المهاجر" و "الأخوة الدينية" ومحاولة الكشف عن دور الدين في قبول المهاجرين من خلال التقييم الذي أجري خصيصًا لمثال كيليس.

المقال الأخير من هذا العدد بعنوان "خطابات حقوق الإنسان التي ظهرت في مصر بعد الثورة" وهو باللغة الإنجليزية للدكتورة ملك سارال. في المقال، تم تحليل خطابات حقوق الإنسان التي ظهرت خلال عملية الانتقال في مصر بعد الثورات العربية التي بدأت سنة 2011 واستخدام هذه الخطابات في الإجراءات القانونية والسياسية.

ستجدون في هذا العدد مراجعات لثلاث كتب. الأول هو كتاب بعنوان "إعدام القنصل العام الإسرائيلي إفرام إلروم" كتبه بالإنجليزية الدكتور غوكهان تشينكارا والأستاذ المشارك سليم كورت. الكتاب الثاني بعنوان "بريطانيا والعرب: لماذا ثروة الخليج مهمة لبريطانيا؟" الذي قيمه أحمد صفا هودافيردي. والكتاب الأخير هو بعنوان "شرق البحر الأبيض المتوسط في السياسة الدولية" والذي قام بتقييمه الدكتور أوغور ماتينش.

أتمنى لكم قراءة ممتعة حتى نلتقي بكم في العدد القادم.

المحرر